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 فرصتی برای توسعه روابط 

ایران در مقاطع مختلف تلاش کرده دو جریان 
عمده کردی در منطقه اقلیم کردستان عراق را به 
یک نقطه تعادل و همکاری برساند. در مقطعی بر 
اساس روابط فرهنگی، اقتصادی، سیاسی روابط 
ایران و اقلیم کردستان به اوج خود رسیده بود و 
کمترین مشکل ناامنی در مرزهای طرفین وجود 
داشت. ایران اصرار دارد که کوچک ترین ناامنی 
به اقلیم نرود و اجازه ندهد که ناامنی ها در این 
منطقه افزایش پیدا کند. اما به مرور حکومت اقلیم 
و حکومت مرکزی در عراق به خاطر موضوع داعش 
و حمله این گروه تروریستی به عراق دچار مشکل 
شد و در پی این اتفاق برخی تحلیل های نادرست 
در بین رهبران کردستان ایجاد شد. فقدان آقای 
جلال طالبانی و درگذشت وی نیز باعث شد که 
برخی واگرایی ها یا تشکیک ها و ابهاماتی ایجاد 
شود. بعضا این تصور اشتباه در بین برخی سران 
اقلیم ایجاد شد که اراده در ایران وجود دارد که 
می خواهد اقلیم ادامه ندهد در حالی که اگر 
حمایت های ایران در طول این سال ها نبود اقلیم 
دچار مشکلات زیادی می شد. برخی از تصورات 
نیز وجود دارد که اقلیم می خواهد ناامنی به ایران 
منتقل کند که البته برخی از قرائن و رفتارها 
نیز در این زمینه وجود دارد که به این ذهنیت 
دامن می زند. در مجموع روابط کنونی ما با اقلیم 
کردستان در چارچوب قانون اساسی عراق روابط 
خوبی است و قطعا می تواند بهتر از این باشد. 
اقلیم کردستان، فرصتی برای توسعه روابط ایران 
و عراق در چارچوب قانون اساسی این کشور است 
و ما باید برخی از موضوعاتی که وجود دارد را حل 
کنیم و روابط ایران و اقلیم می تواند رابطه تکاملی 
باشد نه رابطه تقابلی.  ما در تنها جایی که در عراق 
موفق نشدیم مدارس خود را راه اندازی کنیم یا 
مجوز دانشگاه را بگیریم در منطقه اقلیم بود. 
وقتی شهروند عادی در ارومیه وام می گیرد و برای 
یک مرکز اقتصادی از اربیل مجوز می گیرد ولی 
بعد از مدتی می بیند مقامات امنیتی اربیل به آن 
مرکز می روند و آن مرکز را می بندند به بهانه های 
امنیتی در حالی که این شهروند عادی هیچ 
ارتباطی با مسائل امنیتی ندارد باید گفت که در 
برخی از سطوح اجرایی در داخل اقلیم نگاه های 
امنیتی وجود دارد. چرا باید دستگاه های امنیتی 
در آنجا توافقات صورت گرفته در بین طرفین را 
وتو کنند. زمانی که ما می خواهیم در آن منطقه 
ترانزیت کنیم مشکلی برای دیگر کشورها در این 
زمینه وجود ندارد ولی این موضوع برای ایران 
ممنوع می شود. بهترین خاطره ای که از شهید 
باکری من تا به حال شنیدم از آقای مسعود 
بارزانی نقل شده است، ایشان گفته اند در یکی از 
عملیات های مشترک نیروهای کرد و رزمندگان 
ایرانی که در زمستان بود، شب هنگام موقع 
استراحت نیروهای ایرانی که مجهزتر بودند هر 
یک در کیسه خواب خود خوابیدند و نیروهای 
پیشمرگ اما با همان لباس ها و نهایتا پتو. دو سه 
ساعت که گذشت آقای باکری آمدند و وضع را 
دیدند، با صدای بلند همه را بیدار کردند، گفت 
خب تا این ساعت نیروهای ایرانی در کیسه خواب 
خوابیدند، از این لحظه هر نفر کیسه خواب 
خود را به یک پیشمرگ کرد بدهد و حالا نوبت 
آنهاست که کمی بهتر در این شب سرد استراحت 
کنند. طبق آمارهای اقتصادی بیش ترین روابط 
اقتصادی را با چین داریم و عراق کشور دوم 
است، اما اگر نفت و مشتقات نفتی را از روابط 
با چین حذف کنیم، در این صورت در می یابیم 
که بیشترین روابط اقتصادی ما با کشور عراق 
است و در این بین ۶۰ درصد این روابط با اقلیم 
کردستان عراق و ۴۰ درصد با دیگر نقاط عراق 
است و به عبارتی دیگر اقلیم کردستان مهم ترین 
شریک تجاری - بازرگانی ماست. اما ظرفیت این 
روابط حتی بسیار بیشتر از این ارقام نیز می تواند 
شود که این امر مستلزم اراده بیشتر طرفین است. 

دریچــــه
عزت ا... یوسفیان ملا: 

رئیسی اعتماد مردم را احیا کند
تحلیلگر مسائل سیاسی، درباره شرایط 
کنونی پس از ریزش ساختمان متروپل اظهار 
داشت: به هر حال شرایط مناسبی حاکم 
نیست. البته دولت سعی می کند اعتماد 
عمومی را جلب کند. ما در شرایط کنونی 
باید به فکر برنامه ششم و هفتم باشیم و این 
در حالی است که برنامه های پنج ساله قبلی 
هیچ یک محقق نشد. عزت ا... یوسفیان ملا 
گفت: در همین حادثه فروریختن ساختمان 
متروپل نگاه کنید که تیمی مجرب تر برای 
آواربرداری اعزام نشده و این در حالی است 
که از معاون اول، وزیر کشور، رئیس هلال 
احمر تا استاندار مدام در آبادان حضور 
دارند. نماینده سابق مجلس بیان کرد: باید 
مشخص شود که مسئول آواربرداری چه 
نهاد یا اشخاصی بوده اند. باید معلوم شود که 
مسئول داغ دار شدن مردم آبادان چه کسانی 
بوده است. هنوز هویت تعدادی از اجسادی 
که از زیر آوار پیدا می شوند، مشخص نیست. 
وی اظهار کرد: البته این بی اعتمادی در 
چندماه اخیر به وجود نیامده و از گذشته 
آرام آرام شکل گرفته است. یوسفیان ملا 
تصریح کرد: این رویه از زمان احمدی نژاد 
شروع شد. به یاد داریم که او چه حرف های 

بی اساسی می زد. 
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  اختلاف اردوگاه اصولگرایان
فراتر از انتخاب رئیس مجلس 

انتخابات سومین سال هیات رئیسه مجلس از اختلاف درون حزبی 
جریان اصولگرا پرده برداشت. فراکسیون انقلاب اسلامی که اکثریت 
مجلس را تشکیل می دهد به توافق نرسید و در اقدامی بی سابقه، از 
دادن لیست انتخاباتی، خودداری کرد و همه چیز را به روز انتخابات 
سپرد. در این میان، علی صوفی فعال سیاسی و وزیر تعاون دولت 
اصلاحات معتقد است این مسائل پا را از مجلس فراتر نهاده و به سایر 
ارکان اصولگرایان نیز تسری پیدا خواهد کرد. گفت وگوی خبر آنلاین 

با این فعال سیاسی را بخوانید: 
 در انتخابات دور سوم هیات رئیسه مجلس یازدهم 
اختلاف بین اصولگرایان پر رنگ و نمایان بود، از لیست جبهه 
پایداری گرفته تا عدم معرفی نامزد توسط فراکسیون انقلاب 

اسلامی. علت این اختلاف را در چه می دانید؟
این تشتت نشان داد که کشمکش هایی درون اردوگاهی وجود 

دارد و البته این کشمکش ها ادامه خواهد داشت. 
 سال آینده انتخابات مجلس را در پیش داریم، با توجه 
به شکاف ایجاد شده در جبهه اصولگرایان و عدم همگرایی 
پایداری ها، ایثارگران، رهپویان و قالیباف تکلیف لیست های 

انتخاباتی چه خواهد شد؟
در انتخابات مجلس دوازدهم، نمایندگان فعلی مجلس هم باید 
از عملکرد خود دفاع کنند و هم پاسخگوی حمایت خود از عملکرد 
دولت سیزدهم باشند تا بتوانند رأی دهندگان اصولگرا را مجاب کنند 
و مجددا، به »بهارستان« بازگردند. سوای اهمیت فردی، گروه های 
رسمی و غیررسمی اصولگرا نیز خواهند کوشید، نامزدهای اختصاصی و 
برگزیده بیشتری را به مجلس بفرستند تجارب قبلی نشان داده، بستن 
»لیست واحد« نامزدهای مجلس همیشه برای اصولگرایان دشوار بوده 
و در انتخابات سال ۱۴۰۲ این دشواری بیشتر خواهد شد و با ادامه روند 

فعلی، اختلاف فعالان سیاسی اصولگرا افزایش خواهد یافت. 
 مبنای این پیش بینی چیست؟

اصولگرایان، نگرانی از حضور رقیب ندارند و چون قدرت را متعلق 
به اردوگاه خود می دانند، هر طیف و جریانی از اصولگرایان، درصدد 
است، کرسی های زیادی را به خود اختصاص دهد و از رقبای درون 
اردوگاهی سبقت بگیرد و جایگاه خود را محکم و قدرت خود را 
تثبیت کند، نتیجه این انگیزه رقابتی، ایجاد شکاف و افزایش فاصله 
طیف های اصولگرا از یکدیگر است. همین الان هم شاهدیم، باوجود 
حمایت همه جانبه از دولت رئیسی برای انجام جراحی اقتصادی، 
انتقادهای نمایندگان از تریبون بهارستان و رسانه ها پیرامون نحوه 
اجرای این جراحی، قابل توجه است و حتی قالیباف، به عنوان رئیس 
مجلس، ضمن نقد عملکرد دولت در حذف ارز ترجیحی می گوید : 

»مردم حق دارند نگران آینده باشند.« 
 این انشقاق خفیف خواهد بود یا شدید؟

به عملکرد دولت و به ویژه نتیجه حذف ارز ترجیحی، بستگی 
دارد. اگر دولت در اجرای جراحی اقتصادی، موفق باشد یا هزینه 
قابل تحملی برای مردم ایجاد کند، اختلاف، حاد نخواهد بود اما اگر 
نارضایتی از عملکرد دولت، به دلیل گرانی ها و جهش تورمی افزایش 
یابد، طیفی از اصولگرایان برای جلب نظر مردم و جذب رأی آنان، 
منتقد خواهند شد تا شانس حضور در مجلس را افزایش دهند و چون 
هر طیف اعتماد به نفس و انگیزه جداگانه دارند، برقراری تفاهم و 

توافق انتخاباتی میان آنان، بسیار دشوار خواهد شد. 

گفــــت وگو

پاسخ وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به یک گزارش
حرکت در مسیر مبارزه با فساد هزینه دارد

احتراما؛ً در پاسخ به مطلب منتشره در مورخ ۱۴۰۰/۱۰/۲۶ با کد 
خبری: 3۲9978 از سوی آن روزنامه با عنوان:   انتصاب های فامیلی 
و اتوبوسی را تمام کنید   توضیحات زیر ارسال  می گردد، مقتضی 
است برابر قانون مطبوعات نسبت به درج جوابیه این وزارتخانه 
اقدام لازم به عمل آورند.  متأسفانه نگرش حاکم بر محتوای مطلب 
منتشره در آن روزنامه با نادیده گرفتن منطق واقع بینی به عنوان 
مهم ترین عنصر تعامل صادقانه با مخاطب، القای صحت مطلب به 
خواننده را محور گزارش خود قرار داده است و همین نکته محتوای 
متن را از منطق نقد و اخلاق حرفه ای و رسانه ای به شدت دور کرده 
است. اما واقعیت آن است هر دولتی که مدیریت کلان اداره کشور را 
به عهده می گیرد، راهبردی را سرلوحه کار خود قرار می دهد که در 
انتخابات ریاست جمهوری به تایید آحاد مردم رسیده باشد. بنابراین 
دستگاه های دولتی مطابق قانون حق دارند سازوکارهایی را برگزینند 
که اجرای راهبرد ها و شعارهای اصلی دولت را تحقق بخشند و انتخاب 
مدیران نیز از آن جمله است، کما اینکه دولت های گذشته از این 
حق قانونی خود حداکثر بهره را برده اند و با چنین معیاری، مدیران 
بخش های مختلف را برگزیده اند.به بیان دیگر انتخاب دولت های 
جدید، فرصتی مناسب و قانونی را برای تحول و گردش افراد کارآمد 
در بخش های مختلف اقتصادی و...  فراهم می آورد و پویایی سامانه 
مدیریتی به شکلی قانونمند در کشور نیز تداوم می یابد. بر همین 
اساس دو اتفاق مهم در انتصابات این وزارتخانه رخ داده است.  یکی 
اینکه مدیران جوان تر شده و اینکه افزایش سطح دانش و تخصص 
را در این حوزه شاهد بودیم. از سوی دیگر میانگین سن مدیران ۵. 
۵ سال کاهش پیدا کرد و ۵۰ درصد سطح دانش نیز افزایش یافت. 
بر این اساس نگاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به انتصابات 
سیاسی و... نبوده است. بلکه این افراد از بین ۴۰۰۰ نفر تعیین شدند. 
برآیند انتصاب هم مشخص است. پس این درست نیست که در 
انتصابات، وابستگان به جریان های سیاسی و...  بودند، چون نگاه این 
وزارتخانه به طیف و اشخاص نبوده است. در انتصابات از هیچ کسی 
توصیه نپذیرفته نشده و صرفا براساس معیارهای رئیس جمهور 
محترم انتصابات صورت گرفت و این افراد از بین ۴۰۰۰ نفر انتخاب 
شدند. نکته دیگر آنکه محوری ترین راهبرد دولت سیزدهم در مطلب 
منتشره از سوی آن روزنامه نادیده گرفته شده است. همان گونه 
که آیت ا... رئیسی بارها اعلام کرده اند دولت ایشان فسادستیز و 
عدالت گراست. عملکرد چند ماهه دولت سیزدهم نیز تایید کننده 
و نشان دهنده تلاش قانونمند گسترده در جهت حذف ساختارهای 
ویژه خواری و عدالت گریزی در حوزه های گوناگون است. بنابراین 
طبیعی است وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دلیل پایبندی به 
اصولی که در راس آن مبارزه با فساد محور و کانون قرار گرفته در 
سیبل هجمه های مکرر از سوی برخی رسانه های زنجیره ای و امتداد 
آن در فضای مجازی باشد. نیک می دانیم حرکت در مسیر مبارزه با 
فساد هزینه دارد و این وزارتخانه با انتخاب جوانان انقلابی، مردمی، 
کارآمد، فساد ستیز و پاکدست در حال طی کردن این مسیر است و 
در برابر فشارها و در مبارزه با فساد ذره ای عقب نشینی نخواهد کرد. 
سید مرتضی موتورچی
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی

جوابــــیه

آرمان ملی-  احسان انصاری: حادثه آبادان یکی از تلخ ترین روزها را برای مردم ایران رقم زده است و به همین دلیل نیز واکنش ها نسبت به این فاجعه همچنان ادامه دارد. مردم 
شهرهای مختلف کشور برای همدردی با مردم داغدار آبادان مراسم های عزاداری برگزار کرده و در فضای مجازی نیز واکنش ها نسبت به این حادثه همچنان ادامه دارد. با این وجود 
سؤال مهم در این زمینه این است که برای جلوگیری از تکرار چنین فجایعی چه باید کرد و چه رویکردی را باید در دستور کار قرار داد که دیگر شاهد چنین اتفاقات تلخی نباشیم. 
»آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی جوانب مختلف این ماجرا باکمال الدین پیرموذن، نماینده سابق مجلس و شهردار پیشین اردبیل گفت وگو کرده است. پیرموذن معتقد است: 
»در سال های اخیر مردم ایران از تحریم های ظالمانه و سوء مدیریت هایی که در کشور وجود دارد آسیب  دیده اند و انتظار دارند کسانی که دلسوز جامعه هستند نسبت به جان مردم 
احساس مسئولیت بیشتری داشته باشند. در کشوری که دارای مدنیت درخشانی است رخ دادن برخی اتفاقات غیرقابل پذیرش است. اتفاقاتی مانند پلاسکو و متروپل باید درس 
عبرتی برای همه کسانی باشند که نسبت به جان و مال مردم مسئولیت دارند و دیگر نباید چنین اتفاقاتی تکرار شود. همچنان نیز کارشناسان هشدار می دهند که ساختمان های 
مشابهی در شهرهای مختلف کشور وجود دارد که استاندارد نیست و مردم در آن رفت وآمد می کنند. در چنین شرایطی نهادهای نظارتی باید به صورت جدی به موضوع ورود کنند 

و از تکرار چنین فجایعی جلوگیری کنند .« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 پیامدهای حادثه آبادان همچنان ادامه دارد و تعداد 
قربانیان روزبه روز بیشتر می شود. 
اتفاقی که ریشه در روابط پشت پرده 
دارد. چرا چنین اتفاقاتی در کشور رخ 

می دهد و ریشه آن را کجا می دانید؟
مجتمع متروپل با مشارکت شهرداری و 
فردی به نام عبدالباقی ساخته  شده است. 
این موضوع به معنای این است که ساخت 
این مجتمع به صورت مشارکتی بوده است. 
اگر از این زاویه به موضوع نگاه کنیم دلایل 
متفاوتی را باید ذکر کرد تا اینکه این مجتمع 
توسط بخش خصوصی ساخته شده است. 
در هر دو حالت در مجتمع ساخته شده باید 
استانداردهای لازم در نظر گرفته می شده 
و همه جوانب در نظر  گرفته می شد که 
این اتفاقات رخ نداده است. بدون تردید 
برای ساختن یک مجتمع عمومی در وسط 
شهر مهم ترین نکته امنیت و پایداری آن 
ساختمان است. درنتیجه کسانی که امنیت 
و پایداری ساختمان را فدای مسائل دیگر 
کرده اند مقصر هستند و باید در برابر این 
بی قانونی پاسخگو باشند. عدم توجه به 
اصول ساختمان سازی و شهرسازی آثار 
زیانباری به همراه خواهد داشت و این 
اتفاقات درگذشته نیز تجربه شده است. 
امروز ما در آبادان شاهد عزاداری های 
جمعی هستیم که برای از دست دادن 
عزیزان خود صورت می گیرد. به همین 
دلیل نیز شهرهای دیگر کشور نیز به 
شکل های مختلف با مردم داغ دیده آبادان 
همدردی می کنند و ما شاهد هستیم 
که مردم شهرهای دیگر در این زمینه 
مراسم های یادبود برگزار می کنند. اگر 
بخواهیم از جنبه مشارکتی به این موضوع 

نگاه کنیم فردی که دارای نفوذ بوده با همراهی شهرداری، 
اعضای شورای شهر، استانداری و فرمانداری اقدام به ساخت 
چنین مجتمعی کرده است. در این پروژه ها به دلیل اینکه 
منافع شهرداری و دولت نیز مطرح است در برخی زمینه های 
مهم اغماض می شود که این اغماض درنهایت باجان مردم 
بازی می کند و جان آنها را به خطر می اندازد. اقدامی که صورت 
گرفته نه صورت انسانی دارد و نه قانونی و شرعی. به نظر می رسد 
همه کسانی که در این زمینه نقش داشته اند به فکر منافع فردی 
و یا نهاد خود بوده اند و همین وضعیت نیز باعث شده که این 

حادثه دلخراش رخ بدهد. 
 چرا شهرداری و اعضای شورای شهر به جای اینکه 
منافع مردم را در اولویت قرار بدهند با مالک متروپل 
همراه شده اند. این همراهی با چه انگیزه بوده است و آیا 
در جاهای دیگر نیز می توان این همدستی را مشاهده 

کرد؟
 در این ماجرا فردی با عنوان اینکه زمینی در اختیار دارد 
تلاش کرده شهرداری و اعضای شورای شهر را با خود در ساخت 
این مجتمع همراه کند که درنهایت موفق به این کار شده است. 
مالک این ساختمان نیز با وعده اینکه این مجتمع می تواند 
برای بخش های مختلف کارساز باشد تلاش کرده شهرداری 
را با خود همراه کند. این مجتمع نیز دارای بخش تجاری، 
پزشکی و خدماتی بوده است. من معتقدم مالک ساختمان 
با اعمال نفوذ و رفتارهای غیرقانونی تلاش کرده مشارکت 
شهرداری و بخش دولتی را با خود همراه کند که گویا موفق 
نیز شده است. شهرداری و شورای شهر نیز برای اینکه از این 
مجتمع و واحدهای آن درآمد کسب کند با پیشنهاداتی که 
مالک مجتمع داده موافقت کرده است. واقعیت این است که در 
این حادثه مسائل پشت پرده نیز وجود داشته و مالک ساختمان 
با برخی از مدیران شهرداری زد و بندهایی در پشت پرده داشته 

است و به همین دلیل شهرداری حاضر شده به مجتمعی که روال 
قانونی خود را طی نکرده مجوز بدهد. در این ماجرا زد و بندهای 
غیراصولی و غیرقانونی در پشت پرده صورت 
گرفته بود. اگر تصمیمات در پشت پرده گرفته 
نمی شد و روال قانونی در ساخت این مجتمع 
انجام می گرفت شاهد چنین اتفاقی نبودیم. 
البته در این زمینه تنها نمی توان شهرداری را 
مقصر دانست و دستگاه های تخصصی مانند 
بنیاد مسکن و سازمان نظام مهندسی را نیز 
باید در این ماجرا مقصر دانست. به هرحال 
هرکدام از این دستگاه ها وظایفی دارند و 
باید نسبت به وظایفی که در برابر شهروندان 
دارند احساس مسئولیت کنند. اگر این نهادها 
نیز به خوبی به وظایف خود عمل کرده بودند 
این پروژه با نهایت دقت فنی ساخته می شد و 
چنین مشکلاتی برای جامعه و کشور ایجاد 
نمی کرد. برخی مسائل مدیریتی به خصوص 
در مدیریت شهر مطلق هستند که یکی از 
آنها اطمینان از روند ساخت وسازهای شهری 
و عمومی است که قرار است مردم در آنجا 
رفت وآمد کنند. در این زمینه مدیریت باید 
صددرصدی باشد و هیچ گونه اهمال کاری 
پذیرفته نیست. این در حالی است که در حادثه 
آبادان چنین اتفاقی رخ نداده است و برخی از 

نهاد ها مسئولیت خود را انجام نداده اند. 
دلیل  به  ثروتمند  افراد  برخی   
به  می کنند  پیدا  که  اعمال نفوذی 
شکل های مختلف در نهادهای دولتی 

رسوخ می کنند و اهداف 
را پیش می برند.  خود 
این یک پدیده اجتماعی 
مردم  اغلب  که  است 
مواجه  آن  با  تاکنون 
این  در  آیا  شده اند. 
را مالک مجتمع  حادثه مقصر اصلی 

می دانید؟
در این ماجرا مالک ساختمان که هنوز از 
سرنوشت وی اطلاعات دقیقی وجود ندارد 
و مشخص نیست که آیا در ریزش ساختمان 
جان خود را ازدست داده یا اینکه همچنان 
زنده است. در این زمینه اخبار ضدونقیضی 
مطرح می شود که نیازمند شفاف سازی دقیق 
از سوی مسئولان است. به همین دلیل من 
توصیه می کنم به صورت رسمی اعلام شود که 
آیا عبدالباقی هنوز زنده است یا خیر تا مردم 
در جریان امور قرار بگیرند. به نظر می رسد وی 
با اعمال نفوذ و ارتباطاتی که در پشت پرده 
داشته موفق شده به صورت غیرقانونی مجوز 
ساخت چنین مجتمعی را بگیرد. درنتیجه 
نمی توان او را مقصر اصلی این ماجرا دانست 
هرچند نقش محوری داشته است. وظیفه 
شهرداری بوده که اجازه ندهد چنین مجتمعی 
که وضعیت استاندارد ندارد ساخته شود 
که متأسفانه این اتفاق رخ نداده است. نکته 
مهمی که در این زمینه رخ داده این است که 
اشتباهات فاحشی در ساخت این مجتمع 
وجود داشت و فیلم هایی که از قبل از حادثه 
منتشرشده نشان می دهد که این ساختمان از 
ایمنی کافی برخوردار نبوده است. مسئولان 

نظارتی باید در این زمینه جدیت بیشتری خرج می دادند تا 
چنین فاجعه ای رخ ندهد. واقعیت این است که در سال های 
اخیر مردم ایران از تحریم های ظالمانه و سوء مدیریت هایی که 
در کشور وجود دارد آسیب  دیده اند و انتظار دارند کسانی که 

دلسوز جامعه هستند نسبت به جان مردم احساس مسئولیت 
بیشتری داشته باشند. در کشوری که دارای مدنیت درخشانی 
است رخ دادن برخی اتفاقات غیرقابل پذیرش است. اتفاقاتی 
مانند پلاسکو و متروپل باید درس عبرتی برای همه کسانی باشند 
که نسبت به جان و مال مردم مسئولیت دارند و دیگر نباید چنین 
اتفاقاتی تکرار شود. همچنان نیز کارشناسان هشدار می دهند 
که ساختمان های مشابهی در شهرهای مختلف کشور وجود 
دارد که استاندارد نیست و مردم در آن رفت وآمد می کنند. در 
چنین شرایطی نهادهای نظارتی باید به صورت جدی به موضوع 
ورود کنند از تکرار چنین فجایعی جلوگیری کنند. این وضعیت 
درباره تراکم فروشی نیز وجود دارد و ما مشاهده می کنیم که 
برخی ساختمان ها بدون داشتن مجوزهای قانونی و درجاهایی 
ساخته می شود که برای جان مردم خطرناک است. کشور ما نیاز 
به ثروت دارد و تا زمانی که ثروت برای مدیریت کشور افزایش 
پیدا نکند نمی توان به وضعیت شهرها و آسیب هایی که در این 
زمینه وجود دارد رسیدگی کرد. امروز شهرداری ها با کمبود 
بودجه مواجه هستند و نمی توانند حقوق کارمندان و کارگران 

خود را پرداخت کنند. 
 حادثه متروپل افکار عمومی جامعه را تحت تأثیر قرار 
داده و مردم نسبت به این حادثه دلخراش آسیب روحی 
دیده اند. این در حالی است که هشدارهایی درباره دیگر 
ساختمان ها در شهرهای مختلف کشور نیز داده می شود. 
در چنین شرایطی چه باید کرد و چگونه می توان از تکرار 

چنین فجایعی جلوگیری کرد؟
ما فراموش کار هستیم و خیلی زود چنین مسائلی را فراموش 
می کنیم و تنها زمانی که این اتفاقات تکرار می شود به فکر راه 
علاج میافتیم. برخی کمتر به نظم و قانون اهمیت می دهند و 
به همین دلیل نیز چنین فجایعی رخ می دهد. اگر نظم و قانون 
در جامعه به صورت جدی موردتوجه قرار 
می گرفت شاهد چنین اتفاقاتی نبودیم. ما 
تنها شعار نظم و قانون می دهیم. این در 
حالی است که کشورهای خارجی برای 
نظم و قانون اهمیت ویژه ای قائل هستند و 
تلاش می کنند در همه امور نظم و قانون را 
سرلوحه کار خود قرار بدهند. من امیدوارم 
این اتفاق که تلخ و ناخوشایند بود و برخی 
از مردم شریف و قهرمان پرور آبادان را از 
دست دادیم درس عبرتی برای مسئولان 
باشد تا پس ازاین قانون و نظم را سرلوحه 
کار خود قرار بدهند و با هرگونه بی نظمی و 
بی قانونی برخورد کنند. من معتقدم چنین 
اتفاقاتی به دلیل مسائل پشت پرده رخ 
 داده و برخی از میز مدیریتی خود برای 
منافع فردی و گروهی سوءاستفاده می کنند 
و منافع جمعی را فدای منافع فردی و 
گروهی می کنند. در این ماجرا نیز همین 
اتفاق افتاده و فردی با اعمال نفوذ مدیران 
شهرداری و شورای شهر را با خود همراه 
کرده و دست به کار غیرقانونی زده که دود 
آن درنهایت به چشم مردم رفته و باعث 
شده مردم عزیزان خود را از دست بدهند. 
مسئولان باید به صورت جدی به موضوع 
ورود کنند و باکسانی که برای منافع فردی 
و گروهی خود باجان مردم بازی می کنند 
برخورد قاطع انجام بدهند. نباید اجازه داد 
دوباره جان انسان های بی گناه به دلیل دور 
زدن قانون توسط عده ای به خطر بیفتد. باید 
رویکردی که در دستور کار قرار بگیرد که 
حادثه متروپل آخرین اتفاق باشد که در این 
زمینه رخ می دهد و در آینده شاهد تکرار چنین اتفاقات ناگواری 
نباشیم. این وضعیت نیز در شرایطی محقق می شود که قانون 
در اولویت نخست قرار داشته باشد و نظم سرلوحه کارها قرار 

داشته باشد. 

کمال الدین پیرموذن در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 سرنخ حادثه آبادان سرنخ حادثه آبادان
 در پشت پرده است در پشت پرده است
       باید جلوی اعمال نفوذ افراد ذی نفوذ در پروژه های عمومی گرفته شود  

      در ساخت مجتمع متروپل خطاهای فاحشی رخ داده است 
      مسئولان نظارتی باید با احساس مسئولیت بیشتری با موضوع برخورد می کردند 

      نهادهای رسمی درباره زنده یا مرده بودن عبدالباقی اطلاع رسانی دقیق کنند  
      مسئولان از تکرار فجایعی مانند آبادان جلوگیری کنند  

ما فراموش کار 
هستیم و خیلی زود 
چنین مسائلی را 
فراموش می کنیم 
و تنها زمانی که 
این اتفاقات تکرار 
می شود به فکر راه 
علاج میافتیم. برخی 
کمتر به نظم و قانون 
اهمیت می دهند و به 
همین دلیل نیز چنین 
فجایعی رخ می دهد. 
اگر نظم و قانون در 
جامعه به صورت 
جدی مورد توجه 
قرار می گرفت شاهد 
چنین اتفاقاتی 
نبودیم. این در حالی 
است که کشورهای 
دیگر برای نظم 
و قانون اهمیت 
ویژه ای قائل هستند 
و تلاش می کنند 
در همه امور نظم و 
قانون را سرلوحه 
کار خود قرار بدهند

 واقعیت این است 
که در این حادثه 
مسائل پشت پرده 
نیز وجود داشته 
و مالک ساختمان 
با برخی از مدیران 
شهرداری زد و 
بندهایی در پشت 
پرده داشته است 
و به همین دلیل 
شهرداری حاضر 
شده به مجتمعی 
که روال قانون خود 
را طی نکرده مجوز 
بدهد. در این ماجرا زد 
و بندهای غیراصولی 
و غیرقانونی در 
پشت پرده صورت 
گرفته بود. اگر 
تصمیمات در پشت 
پرده گرفته نمی شد 
و روال قانونی در 
ساخت این مجتمع 
انجام می گرفت شاهد 
چنین اتفاقی نبودیم 

حسن دانایی فر
سفیر پیشین ایران در عراق


